



**COMMUNIQUE DE LA MISSION PRE-ELECTORALE DE LA CEDEAO
EN REPUBLIQUE DU BENIN**

Du 11 au 12 février 2021

A handwritten signature in blue ink, consisting of a stylized 'S' followed by a flourish.

1. Fidèle à son mandat de promouvoir la paix, la stabilité et la consolidation démocratique en Afrique de l'Ouest, la Communauté Economique des États de l'Afrique de l'Ouest (CEDEAO) a entrepris une mission pré-électorale du 11 au 12 février 2021 en République du Bénin.
2. La mission s'inscrit dans le cadre du Protocole additionnel de la CEDEAO de 2001 sur la Démocratie et la Bonne Gouvernance et les dispositions relatives à la prévention des conflits. La République du Bénin connaîtra le 11 avril 2021 une nouvelle élection présidentielle.
3. La mission a pour objectif d'échanger avec les principales parties prenantes béninoises pour évaluer le niveau de préparation des institutions et des acteurs sociopolitiques pour la tenue d'une élection présidentielle inclusive, transparente, crédible et apaisée.
4. La mission a été conduite par S.E. **Shirley Ayorkor BOTCHWAY**, Ministre des Affaires étrangères et de l'Intégration régionale de la République du Ghana et Présidente du Conseil des ministres de la CEDEAO, accompagnée du S.E. Jean-Claude Kassi BROU, Président de la Commission de la CEDEAO, de Madame Halima AHMED, Commissaire en charge des Finances de la CEDEAO, de l'Ambassadeur Blaise DIPLO-DJOMAND, Représentant Résident de la CEDEAO en République du Bénin ainsi que des collaborateurs techniques de la CEDEAO.
5. La Mission a rendu une visite de courtoisie à Son Excellence Patrice Guillaume Athanase TALON, Président de la République du Bénin qui a apprécié l'initiative et a expliqué les raisons qui justifient la mise en œuvre des réformes électorales et a rassuré la Mission de l'engagement du Gouvernement à continuer à œuvrer avec les parties prenantes pour la tenue effective d'une élection participative, crédible, transparente et apaisée.
6. La Mission s'est entretenue avec les principales parties prenantes, notamment le Président de la Cour Constitutionnelle, le Ministre des Affaires Etrangères et de la Coopération, Monsieur Ministre de l'Intérieur et de la Sécurité, le Président de la CENA et le Président du COS-LEPI. La mission a aussi rencontré une délégation des partis politiques de l'opposition, une délégation des partis politiques de la mouvance présidentielle et les représentants de la Société civile.

7. La Mission a également eu des consultations avec des membres du corps diplomatique accrédités en République du Bénin.
8. La Mission a pris note des réformes politiques engagées par le Gouvernement pour faciliter le processus électoral et s'est félicitée de l'état d'avancement du processus électoral notamment la publication du calendrier électoral, l'enregistrement des candidatures, la transmission du fichier électoral à la CENA par le COS-LEPI et la publication dans les prochains jours de la liste provisoire des candidats retenus au niveau de la CENA.
9. La Mission a pris acte des dispositions sécuritaires prises par les autorités pour assurer un processus électoral sécurisé notamment la sécurisation des candidats, la sécurisation du matériel électoral et des observateurs ainsi que l'ensemble des parties prenantes du processus électoral.
10. La Mission a été informée de la tentative d'agression sur l'un des candidats présumés à l'élection présidentielle ainsi que des enquêtes en cours. Elle encourage les autorités à poursuivre ces enquêtes pour établir les faits et éventuellement sanctionner les auteurs.
11. La Mission demande à toutes les parties d'éviter les discours de haine qui incitent à la violence et créent un climat de tension.
12. La Mission exhorte tous les acteurs sociopolitiques au dialogue pour créer les conditions favorables à la tenue d'élection crédible et inclusive et renforcer ainsi le climat de paix dans le pays.
13. La Mission a enfin renouvelé le soutien de la CEDEAO au peuple et aux autorités de la République du Bénin et annonce le déploiement de la mission d'observation électorale dans le cadre de l'élection présidentielle du 11 avril 2021.

Fait à Cotonou le 12 février 2021

LA MISSION DE LA CEDEAO





**PRESS RELEASE OF THE ECOWAS PRE-ELECTORAL MISSION
IN THE REPUBLIC OF BENIN**

From February 11th to 12th 2021

A handwritten signature in blue ink, consisting of stylized, cursive letters.

1. In accordance with its mandate to promote peace, stability and the consolidation of democracy in West Africa, the Economic Community of West African States (ECOWAS) conducted a pre-electoral mission from 11 to 12 February 2021 to the Republic of Benin.
2. The mission was in line with the ECOWAS Additional Protocol on Democracy and Good Governance of 2001, particularly with regard to the provisions related to conflict prevention. The Republic of Benin is scheduled to hold a presidential election on April 11, 2021.
3. The objective of the mission was to exchange views with the main Beninese electoral stakeholders to assess the level of preparation of the institutions and socio-political actors to ensure the conduct of an inclusive, free, fair, transparent, credible and peaceful presidential election.
4. The mission was led by H.E. Shirley Ayorkor BOTCHWAY, Minister for Foreign Affairs and Regional Integration of the Republic of Ghana and Chairperson of the ECOWAS Council of Ministers. She was accompanied by H.E. Jean-Claude Kassi BROU, President of the ECOWAS Commission, Mrs. Halima AHMED, Commissioner in charge of Finance at the ECOWAS Commission, Ambassador Blaise DIPLO-DJOMAND, Resident Representative of ECOWAS Commission in the Republic of Benin, as well as ECOWAS technical staff.
5. The Mission paid a courtesy call on His Excellency Patrice Guillaume Athanase TALON, President of the Republic of Benin, who expressed his appreciation for the initiative, and explained the rationale for the implementation of the electoral reforms. He assured the Mission of the Government's commitment to continue to work with the relevant stakeholders for the effective conduct of an inclusive, free, fair, credible, transparent and peaceful election.
6. The Mission met with key stakeholders, including the President of the Constitutional Court; Minister of Foreign Affairs and Cooperation; Minister of Interior and Security; Chairman of the Electoral Commission



(CENA) and Chairman of COS-LEPI (The Supervision and Orientation Council for the Permanent electronic voting list). The mission also met a delegation of the ruling Party and its affiliates, a delegation of political parties from the opposition, and representatives of civil society.

7. The Mission further met members of the diplomatic corps and the representative of the international community accredited to the Republic of Benin.
8. The Mission took note of the political reforms undertaken by the Government to facilitate the electoral process and welcomed the overall progress made in that regard. This included, in particular, the publication of the electoral calendar, the registration of candidates, the transmission of the electoral list to the COS-LEPI by the electoral commission (CENA) and the publication in the coming days of the provisional shortlist of candidates at CENA level.
9. The Mission also took note of the security measures undertaken by the authorities to ensure a secure electoral process, including security of candidates, security of electoral materials and observers, as well as all stakeholders involved in the electoral process.
10. The Mission, was informed of the attempted assassination of one of the presumed candidates in the presidential election and also on the ongoing investigations. The Mission encourages the authorities to continue with the investigations, in order to shed light on the conditions of the attack and sanction the perpetrators.
11. The Mission calls on all parties to avoid hate speech that incite violence and create a climate of tension.



12. The Mission urges all socio-political actors to engage in dialogue in order to create conducive conditions for the conduct of credible and inclusive elections and thus strengthen the climate of peace in the country.

13. Finally, the Mission renewed the support of ECOWAS to the people and authorities of the Republic of Benin and announced the deployment of an electoral observation mission for the presidential election of April 11, 2021.

Done in Cotonou, February 12, 2021



THE ECOWAS MISSION